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ConFerInŢa a III‑a naŢIonaLĂ 
a StomatoLoGILor ŞI meDICILor DentIŞtI DIn rSSm  

(25–27.11.1957) — SoLICItant aCtIv aL FonDĂrII 
FaCuLtĂŢII StomatoLoGICe DIn rePuBLICa moLDova 

(Câteva CrâmPee DIn IStorIa evenImentuLuI)

Rezumat
actuala cercetare conţine o serie de date necunoscute pînă în prezent 

de masele largi ale medicilor stomatologi din Republica Moldova şi altor 
specialişti în domeniu şi în medicina moldavă, doritori de‑a cunoaşte cît 
mai multe evenimnte inedite din istoria aSRM. Pe de altă parte, în articol, 
în mod desfăşurat sunt redate solicitările delegaţilor şi altor participanţi 
la Conferinţa a III‑a a stomatologilor din fosta RSSM (25—27 noiembrie 
1957) de a fonda la Chişinău facultatea de Stomatologie, care în acest an 
şi‑a celebrat a 50‑a aniversare.

Summary
This investigation contains many unknown dates for dentist from Re‑

public of Moldova and other specialists in this field and in moldavian me‑
dicine, the one who wants to know more exceptional events from aSRM 
history.

on the other hand in this article are very well described delegatoris re‑
quests and of other participants in III‑rd dentist’s conference from ex RSSM 
(25—27 november 1957), to establish Dentistry faculty in Chisinau, which 
this year celebrated 50th aniversary.

În 1957 medicii stomatologi şi medicii dentişti din RSSM încă nu formase o 
organizaţie ştiinţifico‑practică publică juridic înregistrată. Din aceste motive, la 
începutul acelui an, când Consiliul Colegial al Ministerului sănătăţii în hotărârea 
din 11 ianuarie apreciase negativ starea asistenţei stomatologice în Republică, Mi‑
nisterul Sănătăţii în ordinul nr. 1 din 14 ianuarie a indicat: „Stomatologul principal 
(tov. Klang l. M.) şi Şeful Direcţiei curativo‑profilactice (tov. Negrescu V. Ia.) în 
trimestrul IV al a.c. să organizeze o consfătuire republicană a stomatologilor şi 
medicilor dentişti la care să se pună în discuţie întrebările principale ale organi‑
zării şi practicii asistenţei stomatologice“. Prin urmare, aceste prevederi adminis‑
trativ‑organizatorice, la fel ca şi altele două similare din trecut (1947 şi 1952), nu 
erau prevăzute de vreun statut sau program de societate stomatologică, pentru vreo 
anumită perioadă de vreme. Necesitatea convocării Consfătuirii era condiţionată 
de starea stomatologiei în teritoriu, de multiplele probleme în ea, care constituiau 
subiectul îngrijorărilor Ministerului Sănătăţii Republicii. Cu alte cuvinte, iniţiativa 
convocării Consfătuirii venea din partea Ministerului. aşadar, în principiu, acesta 
era ordinul de convocare a viitoarei Consfătuiri. Numirea de Conferinţă Republi‑
cană i‑a fost dată ulterior în decursul pregătirilor sale.

De aceea, la Consfătuire / Conferinţă se aştepta desfăşurarea discuţiilor pe 
fundalul activităţilor serviciului stomatologic în teritoriu, cel al interrelaţiilor 
dintre ştiinţa stomatologică la moment în Republică şi în afara ei, practica co‑
tidiană de asistenţă medicală populaţiei şi măsurile coordonatoare ale organelor 
de conducere în acest proces complex pe parcursul perioadei după Conferinţa a 
II‑a şi nu numai. De menţionat, că despre activitatea Societăţii Stomatologilor în 
această perioadă s‑au păstrat prea puţine materiale dintr‑un simplu motiv — lip‑
sa societăţii ca atare înregistrate în organele respective. aceasta a menţionat, cu 
regret, în raportul său de bază la Conferinţa a III‑a Viceministrul sănătăţii V. Iliin: 
„Tovarăşi, spre ruşinea noastră, a tuturora, la noi cu dumneavoastră nu fiinţează o 
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societate ştiinţifică legalizată a stomatologilor şi me‑
dicilor dentişti ai Republicii“.

Deci, care era acel „fundal“ pe care urma să se des‑
făşoare Conferinţa în cauză — fundal ce se produsese 
în decurs de 5 ani în stomatologia RSSM, în compa‑
raţie cu situaţia din preajma consfătuirii conferinţei 
precedente, din 1952?

În raportul său V. Iliin relata: „În Republica Mol‑
dovenească asistenţa stomatologică populaţiei într‑un 
răstimp scurt — din 1945 până în 1957, adică în 12 
ani, a avansat până aproape de nivelul multor repu‑
blici unionale…

Din an în an se extinde reţeaua serviciului stoma‑
tologic. Conform stării… la 15 noiembrie … curent 
este complet desfăşurată toată reţeaua de cabinete 
medico‑dentare şi de protetică dentară, prevăzută de 
planul economiei naţionale pentru anul 1957 … În 
prezent în republică dispunem de 110 cabinete medi‑
co‑dentare, de 67 de laboratoare de protetică dentară 
şi de două policlinici stomatologice de sine stătătoare: 
în or. Chişinău şi or. bălţi.

Toată reţeaua enumerată are 290 posturi de me‑
dici prevăzute în schema de încadrare… Cabinete‑
le dentare ale Republicii, în fond, sunt echipate cu 
utilajul şi instrumentarul necesar. Însă trebuie să 
relatăm, că un şir de cabinete sunt echipate insu‑
ficient…

Direcţia farmaceutică principală a Moldovei nu 
asigură sistematic cabinetele stomatologice ale Re‑
publicii cu aparatura, instrumentarul şi materialele 
necesare… Repararea planificată a utilajului stomato‑
logic … nu este organizată “.

acest for al medicilor stomatologi şi dentişti din 
RSSM s‑a înscris în istoria comunităţii acestor speci‑
alişti ca un jalon foarte important, de o însemnătate 
crucială. fundamentarea acestui deziderat reiese din 
conţinutul unei serii de documente, amintiri ale par‑
ticipanţilor, publicaţii etc., deşi, cu părere de rău în‑
tr‑un număr restrâns.

Fig. 1. Componenţa Comitetului de organizare.

Consfătuirea / Conferinţa s‑a desfăşurat la sfârşi‑
tul ultimei luni de toamnă a anului 1957. Pentru or‑
ganizarea şi desfăşurarea ei, prin ordinul Ministerului 
sănătăţii al RSSM a fost format Comitetul de organi‑
zare, în care au fost incluse următoarele persoane din 
conducerea medicinei Republicii şi din rândurile sto‑
matologilor şi medicilor din Chişinău:

1. Iliin V.a., Viceministru al sănătăţii — preşe‑
dinte,

2. Klang l.M., stomatolog principal al MS — vi‑
cepreşedinte,

3. Kozişkurt P.P., Şef interimar al Direcţiei cura‑
tiv‑profilactice a MS — vicepreşedinte,

4. Ghercikova G.I. — medic dentist,
5.  Goldenberg l.S. — medic stomatolog,
6. Ioffe N.N. — medic stomatolog,
7. Titarev V.I. — medic stomatolog,
8. Telciarov D.I. — medic stomatolog.

la lucrările Conferinţei au participat delegaţi din 
partea tuturor raioanelor, oraşelor RSSM, inclusiv a 
Chişinăului, în total „peste 250 de medici şi savanţi“ 
(V. Iliin), oaspeţi din republică şi din afara ei. la păre‑
rea acestui demnitar, conferinţa „s‑a desfăşurat la un 
nivel ştiinţific şi ideologic înalt…, ea, fără îndoială, va 
deveni una din paginile strălucite în istoria dezvoltării 
ştiinţei şi practicii stomatologice în Moldova“.

În ajunul conferinţei a fost, pentru prima oară în 
Moldova, publicat programul acesteia, care conţinea 
următoarele compartimente:

      Fig. 2. Programul Conferinţei.
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—  foaia de titlu: „Ministerul ocrotirii sănătăţii al 
RSS Moldoveneşti. CoNfeRINţa a TReIa 
RePUblICaNĂ a SToMaToloGIloR ŞI 
MeDICIloR DeNTIŞTI. 25‑27 noiembrie 
1957, or. Chişinău“.

— adresare/invitaţie: „Ministerul sănătăţii al 
RSS Moldoveneşti Vă roagă să participaţi la 
lucrările celei de a treia conferinţă republica‑
nă a stomatologilor şi medicilor dentişti, care 
va avea loc la 25‑27 noiembrie 1957 în sala de 
conferinţe a Policlinicii republicane. or. Chişi‑
nău, str. Spitalului, 42“.

           Fig. 3. Adresarea / Invitaţia.

Desfăşurarea Conferinţei.
— Şedinţa I (plenară) — 25 noiembrie 1957.
1. V.a. Iliin (Vicemin. M.S. RSSM). Cu privire la 

starea asistenţei stomatologice în Republică şi 
măsurile de ameliorare a ei.

2. Prof. D.a. Kalvelis (letonia). obligaţiunile 
stomatologului şi medicului dentist de profil 
general în organizarea asistenţei ortodontice.

3. I.S. Makutonina (Tiraspol). Cu privire la starea 
asistenţei stomatologice în oraşul şi raionul Ti‑
raspol.

4. K.f. Vaseţkaia (Chişinău). asanarea planifica‑
tă a cavităţii orale a populaţiei infantile organi‑
zate a or. Chişinău.

5. G.a. Dovgani (Drochia). Cu privire la activi‑
tatea cabinetului medicodentar al spitalului 
raional Drochia.

6. l.e. fan‑Iung (bălţi). activitatea Policlinicii 
stomatologice a or. bălţi.

— Şedinţa II (plenară) — 25 noiembrie 1957.
1. Dezbateri.
2. adoptarea rezoluţiei.
— Şedinţa III (plenară) — 26 noiembrie 1957.
1. beghelman I.a. (prof. Ucraina). Metoda biolo‑

gică de tratament al pulpitelor.
2. barinştein f.S. (Chişinău). Tratamentul pulpi‑

telor în două şedinţe.
3. Kimele e.V. (asist. letonia). extirparea sau 

amputaţia în tratamentul pulpitei prin aneste‑
zie locală, în clinică şi în experiment.

4. Krauklitis M.f. (asist. letonia). Tratamentul 
periodontitelor cu suc stomacal şi sintomicină.

5. Grinberg I.M., Covalciuc l.C. (Chişinău). Cu 
privire la radiodiagnosticul maxilarelor.

6. Dezbateri.
— Şedinţa IV (plenară) — 26 noiembrie 1957.
1. beghelman I.a. (prof. Ucraina). Tratamentul 

complex al parodontozei.
2. borzov M.V. (prof. Chişinău). Manifestarea 

clinică a dermatozelor care mai frecvent se în‑
tâlnesc pe mucoasa cavităţii orale.

3. Klang l.M. (Chişinău). Candidamicozele cavită‑
ţii orale ca complicaţie în utilizarea antibioticelor.

4. ocuşco V.R. (Chişinău). Rolul glandelor salivare în 
metabolismul minerar al ţesuturilor dentare dure.

5. anisimov (Chişinău). Mulajele în stomatologie.
6. Dezbateri.
— Şedinţa V (plenară) — 27 noiembrie 1957.
1. Tatarinova a.G. (Tiraspol). aplicarea atelelor 

în fracturile maxilarelor.
2. Pancioha V.P. (colab. şt. Ukraina). Un nou aparat 

extraoral pentru repoziţia şi fixarea fragmente‑
lor mandibulei în traumatismele acesteia.

3. Titarev V.I. (Chişinău). Despicăturile congeni‑
tale labio‑maxilo‑palatine şi tratamentul lor.

4. Ştulman T.a. (Chişinău). osteomielitele cronice 
ale maxilarelor (după materialele spitalului clinic).

5. Ioffe N.N. (Chişinău). Tumorile beniigne ale 
cavităţii orale.

6. Goldenştein (Chişinău). Tumorile maligne ale 
cavităţii orale.

7. Vainşelboim R.M. (Chişinău). Complicaţiile 
postextracţionale.

8. Dezbateri.
— Şedinţa VI (plenară) — 27 noiembrie 1957.
1. ţivţivadze N.V. (Chişinău). Tratamentul orto‑

pedic al amfodontozei.
2. Rabinovici (Chişinău). Utilizarea aKR‑100 în 

stomatologia ortopedică.
3. Cernenko V.Ia. (Chişinău). Protezele combi‑

nate din oţel şi masă plastică.
4. Rozenblat I.M. (Chişinău). Protezarea complexă.
5. Prodan a.e. (Chişinău). activitatea cabinetu‑

lui ortodontic.
6. Goldenberg l.S. Darea de seamă a comitetu‑

lui de organizare al Societăţii stomatologilor şi 
medicilor dentişti.

7. alegerile Cârmuirii Societăţii republicane a 
stomatologilor şi medicilor dentişti.
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acest for republican al stomatologilor şi dentiş‑
tilor — ulterior numit „Conferinţa a III‑a republica‑
nă“ — s‑a înscris în istoria comunităţii specialiştilor 
nominalizaţi şi şi‑a desfăşurat lucrările în toiul mun‑
cii de renaştere a economiei naţionale a RSSM — 
proces care încă mai persista pretutindeni, deşi tre‑
cuse deja o bună perioadă (de 13 ani) de la încetarea 
războiului pe meleagurile noastre. Stomatologia deja 
avea o serie de succese, care fusese menţionate în ca‑
drul celor două consfătuiri / conferinţe precedente, 
însă încă mai rămâneau nerezolvate un şir de proble‑
me de stomatologie practică, de pregătire a cadrelor 
medicale, de formare a corpului ştiinţifico‑didactic 
şi altele.

al doilea moment extrem de important, prin care 
s‑a caracterizat Conferinţa a III‑a, constă în faptul, că 
la ea pentru prima dată au fost stenografiate materia‑
lele prezentate, în primul rând toate comunicările cu 
care au evoluat în faţa asistenţei reprezentanţii condu‑
cerii ocrotirii sănătăţii, conducătorii unor centre me‑
dicale republicane, orăşeneşti, raionale şi de alt rang, 
unii activişti ai reţelei stomatologice din teritoriul 
RSSM, oaspeţii din alte republici ale URSS, precum şi 
toate luările de cuvânt în cadrul dezbaterilor. Deoare‑
ce în prezent sunt cunoscute doar două exemplare ale 
acestei stemograme (unul în arhiva Centrului Stoma‑
tologic Municipal Chişinău şi unul în arhiva Centrală 
de Stat a RSSM (arh. Centr. de Stat; fond. nr. 3090, 
Inv. nr. 1, U.p. nr. 144‑cu acces doar la microfilm), ma‑
terialele conferinţei sunt practic inaccesibile maselor 
largi ale stomatologilor şi altor solicitanţi, aducem la 
cunoştinţă expunerea lor cu unele prescurtări şi mici 
comentarii. Până la aceasta ţinem să tragem atenţia 
că materialele stenografice se referă la: I. probleme 
de organizare a serviciului stomatologic în republică, 
II. stomatologia terapeutică, III. chirurgia oro‑ma‑
xilo‑facială, IV. protetica dentară şi V. stomatologia 
pediatrică, deşi însăşi stenograma este structurată pe 
şedinţele de lucru (tab. 1)

tabelul 1. Programul ştiinţific al Conferinţei a III‑a.

Ţara
TOTAL

rapoarte Autori Autori 
raport

Şedinţa I. — plenară. 25.11.1957
R. Moldova 5 5 1 — 1
letonia 1 1 1 — 1
Total 6 6 1 — 1
Şedinţa II. — plenară. Dezbateri. 25.11.1957
Şedinţa III. — plenară. 26.11.1957
R. Moldova 2 3 1 — 2
letonia 2 2 1 — 1
Ukraina 1 1 1 — 1
Total 5 6 1 — 2
Şedinţa IV. — plenară. 26.11.1957
R. Moldova 4 4 1 — 1
Ukraina 1 1 1 — 1
Total 5 5 1 — 1

Şedinţa V. — plenară. 27.11.1957
R. Moldova 6 6 1 — 1
Ukraina 1 1 1 — 1
Total 7 7 1 — 1
Şedinţa VI. — plenară. 27.11.1957
R. Moldova 6 6 1 — 1
Total 6 6 1 — 1
Total  
program 29 30 1 — 2

 
Provenienţa raportorilor şi participanţilor la discuţii, 
precum şi caracterul problemelor abordate de ei le 
expunem în tabelul 2 conform acelor cinci puncte de 
referinţă indicate mai sus.

tabelul 2. Provenienţa raportorilor şi participanţilor la Conferinţa a III‑a

repub-
lica

Oraşul / 
localitatea

Compartimentul Total
I II III IV V

Moldova Chişinău 15 9 2 4 2 32
Tiraspol 1 1 2
bălţi 1 1
Dubăsari 1 1
Drochia 1 1
leova 1 1 2
bulboaca 1 1
Total 21 10 3 4 2 40

Ukraina odesa 3 2 2 7
Total 3 2 2 7

letonia Riga 1 3 1 1 6
Total 1 3 1 1 6

Total 25 15 6 4 3 53

e necesar să menţionăm, că Conferinţa s‑a desfă‑
şurat în mod organizat, fără mari abateri de la progra‑
mul aprobat. astfel, din cele trei republici — Moldo‑
va, Ukraina şi letonia — 30 de autori au evoluat cu 29 
de rapoarte bine pregătite, cum prevedea programul.

al treilea moment important în caracteristica 
acestei Conferinţe constă în faptul, că fiecare Şedin‑
ţă se încheia prin dezbateri destul de animate, bazate 
pe materialele comunicărilor prezentate. Rezultatele 
acestor dezbateri sunt pe larg prezentate în stenogra‑
ma nominalizată anterior.

Un interes deosebit prezintă dezbaterile apărute 
pe marginea materialelor raportului de bază prezen‑
tat de Ministerul Sănătăţii. Majoritatea covârşitoare 
a vorbitorilor din cadrul acestor dezbateri au abordat 
întrebarea cadrelor în Republică la momentul Confe‑
rinţei şi şi‑au expus părerile referitor la această actua‑
lă problemă. Prezentăm aceste păreri, concluziile care 
au urmat din ele la sfârşitul Conferinţei şi consecinţe‑
le ce au urmat. În primul rând, toţi cei care au abordat 
întrebarea cadrelor, au fost de părere, că ameliorarea 
situaţiei în această problemă la moment depindea de 
instruirea specialiştilor la baza proprie, adică în ca‑
drul facultăţii de stomatologie, deschiderea căreia o 
cereau unanim. În cele ce urmează, în mod desfăşu‑
rat, aducem aceste păreri şi solicitări ale vorbitorilor.
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exprimând părerea Ministerului Sănătăţii cu pri‑
vire la asigurarea Republicii cu cadre stomatologice, 
în raportul de bază Viceministrul sănătăţii V. Iliin 
categoric s‑a pronunţat în folosul pregătirii cadrelor 
autohtone din populaţia băştinaşă. accentuând faptul 
că la moment Republica avea doar 152 de medici den‑
tişti şi numai 62 de stomatologi, dumnealui a relatat 
următoarele: „Necompletarea cu cadre în prezent se 
explică prin lipsa în Republică a facultăţii de stoma‑
tologie şi a şcolii de medici dentişti, precum şi prin 
numărul insuficient de absolvenţi îndreptaţi în Mol‑
dova de către Ministerul ocrotirii sănătăţii al Uniu‑
nii, iar tinerii specialişti trimişi în Republica noastră 
conform repartizării interdepartamentale, nu toţi vin, 
iar dacă şi vin, mult nu se reţin, De exemplu, în 1956 
din 5 stomatologi îndreptaţi conform planului, au so‑
sit numai trei şi toţi au plecat în 1957. Din aceasta se 
poate conchide, că e necesar de pregătit cadre din po‑
pulaţia autohtonă, la bazele locale“. ba chiar mai mult, 
raportorul în încheerea amplului său raport a anunţat: 
„Pentru asigurarea Republicii cu cadre medicodenta‑
re din populaţia autohtonă noi prevedem deschiderea 
în anul de învăţământ 1958—1959 a secţiei de medici 
dentişti pe lângă Şcoala medicală din Chişinău“.

aceste declaraţii au stimulat o vădită înviorare în 
rândurile celor prezenţi şi au trezit spiritele multora 
de a‑şi argumenta cerinţele faţă de conducerea Mi‑
nisterului de a urgenta rezolvarea problemei. În acest 
sens, în următoarea şedinţă plenară care a avut loc în 
aceeaşi zi, s‑au exprimat ferm, cu dovezi obiective, o 
serie de vorbitori locali şi oaspeţi.

asistentul catedrei de chirurgie generală a Institu‑
tului de medicină din Chişinău stomatologul V. Tita‑
rev, care la moment preda stomatologia la facultatea 
de medicină generală şi opera pacienţii cu patologie 
maxilo‑facială în clinica catedrei, primul dintre vorbi‑
tori şi‑a spus părerea şi în privinţa problemei cadrelor 
enunţată în raportul Ministerului sănătăţii. optând 
pentru fondarea în componenţa Spitalului clinic re‑
publican a unei secţii de chirurgie maxilo‑facială de 
40‑45 de paturi, dânsul considera că pentru reţeaua 
stomatologică e necesar de a pregăti medici dentişti: 
„la părerea mea, în Chişinău trebuie creată o şcoa‑
lă proprie de medici dentişti şi de pregătit specialişti 
din populaţia autohtonă“. Însă această părere nu toţi 
vorbitorii o susţineau. Unii din ei considerau că e mai 
corectă pregătirea stomatologilor cu studii superioare 
la facultate şi paralel cu aceasta — a medicilor dentişti 
în cadrul unei şcoli speciale sau a unei secţii a şcolii 
medicale. În acelaş timp se considera că medicii den‑
tişti, care doresc, pot obţine studii superioare prin co‑
respondenţă, ceea ce ulterior în URSS s‑a şi practicat 
timp de câţiva ani, dar până la urmă iniţiativa a fost 
respinsă. Se mai aborda şi necesitatea perfecţionării 
şi specializării stomatologilor şi dentiştilor în cadrul 
bazelor locale, deoarece realizarea acestei necesităţi în 
instituţiile din afara Republicii era limitată de numă‑
rul prea redus de locuri ce se ofereau. aşa propuneri 
înainta medicul Şef al Policlinicii stomatologice din 
Chişinău D. Telciarov. Dânsul îşi argumenta părerile 

în felul următor: „Practic, atât stomatologii, cât şi me‑
dicii dentişti, în majoritatea cazurilor, execută aproa‑
pe unul şi acelaşi lucru, şi de aceea de mult e timpul de 
a rezolva întrebarea de a li se oferi medicilor dentişti 
posibilitatea de a obţine studii superioare prin cores‑
pondenţă. e necesar de a rezolva întrebarea cu privire 
la crearea bazei stomatologice în republică, eu am în 
vedere — a facultăţii stomatologice şi a staţionarului 
în cadrul unui spital din Chişinău. Nu se poate de în‑
tins aceasta de la conferinţă la conferinţă. În planul 
de perspectivă de dezvoltare a reţelei stomatologice 
în republică e prevăzută deschiderea secţiei de me‑
dici dentişti în Şcoala medicală din Chişinău. Pentru 
aceasta e necesar un demers către Sovietul de Miniştri 
al Republicii, Ministerul ocrotirii sănătăţii al URSS, şi 
aceasta completamente e posibil având toate catedrele 
în cadrul Institutului de medicină din Chişinău. Rău 
se prezintă întrebarea specializării şi perfecţionării 
stomatologilor şi medicilor dentişti“.

Stomatologul Nina ţivţivadze, şefă de secţie a 
Policlinicii stomatologice din Chişinău, viitoarea me‑
dic‑şef al acestei instituţii în decurs de 11 ani, pe lângă 
alte întrebări primordiale ale stomatologiei moldave, 
într‑un mod convingător a abordat şi problema pre‑
gătirii medicilor stomatologi la bazele proprii ale 
Republicii: „în ordinul Ministerului sănătăţii al Uni‑
unii RSS tov. Kovrighina (Ministru — n.n.) referitor 
la rămânerea în urmă a asistenţei stomatologice RSS 
Moldovenească se află pe primul loc“. Dânsa relata, 
că încercarea Policlinicii stomatologice din Chişinău 
de a suplini locurile vacante cu medici invitaţi prin 
concurs din alte regiuni ale USSR n‑a dat rezultatul 
scontat. Deaceea vorbitoarea prevenea Ministerul să‑
nătăţii prin următoarea concluzie: „o mare fluctuenţă 
a cadrelor se atestă şi în raioanele Republicii. fără ca‑
dre nu va fi posibil nici de a extinde, nici de a amelio‑
ra asistenţa stomatologică în Republică. Institutul de 
medicină din Chişinău nu găteşte stomatologi, iar din 
alte regiuni cadre nu vor veni atâta timp, cât nu va fi 
rezolvată problema locativă“ (bineînţeles că nu numai 
aceasta era cauza principală — n.n.).

Medicul stomatolog l. aron, specialist de o înaltă 
calificare, ce mulţi ani a activat în oraşul leova, care 
opta pentru deschiderea facultăţii de stomatologie în 
Institutul de medicină din Chişinău, îşi manifesta şi 
nedumerirea de faptul că în Republică lipseşte o secţie 
stomatologică (maxilo‑facială) staţionară, care de fapt 
a existat încă până la formarea RSSM: „Trebuie de re‑
latat, că dacă din punctul de vedere cantitativ cadrele 
noastre au făcut un pas important înainte, în ce pri‑
veşte calificarea cadrelor, noi încă întârziem. Una din 
cauzele rămânerii acestea în urmă… constă în faptul, 
că în Republica noastră lipseşte posibilitatea pregătirii 
cadrelor proprii, adică lipseşte facultatea stomatologi‑
că în cadrul Institutului de medicină…, în Institutul 
nostru de medicină e necesar de a înfiinţa şi facultatea 
de stomatologie.

Trebuie de susţinut propunerea chirurgului Spita‑
lului republican tov. Titarev referitor la faptul, că nu 
poate fi amânată deschiderea unei secţii de stomato‑
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logie (de chirurgie o.m.f. — n.n.). În oraşul Chişinău, 
încă în 1940—1941 a existat o secţie de stomatologie 
sub conducerea doctorului Klang. Deci, apare între‑
barea, de ce trebuie amânată deschiderea acestei secţii 
pe anul 1959? aşa o secţie e extrem de necesară, şi 
eu sunt convins, că în legătură cu aşa eveniment ca 
deschiderea facultăţii de stomatologie în cadrul Insti‑
tutului de medicină din Chişinău, ea de rând cu des‑
chiderea unei secţii de 30 de paturi încă în unul din 
spitalele oraşului, vor contribui la creşterea calificării 
stomatologilor noştri, adică se va crea adevărata bază 
pentru extinderea lucrului nostru ştiinţific, pentru ac‑
tivitatea Societăţii stomatologilor din Republică“.

Îngrijoraţi de incertitudinea în care activau, erau 
în primul rând medicii dentişti care, pe de o parte, se 
considerau medici şi toată activitatea lor decurgea în 
pătura medicală, pe de altă parte erau remuneraţi ca 
colaboratori medicali cu studii medii, deoarece erau 
absolvenţi ai şcolii medicale medii. Unica ieşire din 
această situaţie, o bună parte din medicii dentişti o 
găseau în absolvirea facultăţii de stomatologie, care la 
moment lipsea în RSSM şi dânşii erau nevoiţi să plece 
peste hotarele Republicii, creându‑şi mari probleme 
materiale, sociale şi de altă natură. ba chiar şi perfec‑
ţionarea dentiştilor în afara Republicii era legată cu 
mari probleme, care puteau fi suprimate prin forma‑
rea bazei locale, în primul rând a facultăţii naţionale 
de stomatologie. Semnificative în acest sens au fost 
constatările medicului dentist Nosenko — şefă a cabi‑
netului medicodentar din spaţiul rural, din satul bul‑
boaca, pe atunci centru raional. Dânsa a descris acti‑
vitatea medicilor dentişti în sate în mod detaliat şi a 
abordat şi întrebarea perfecţionării necesare: „Despre 
acele realizări, pe care le are Republica Moldoveneas‑
că în acordarea asistenţei stomatologice, noi am auzit 
din raportul tov. Iliin. Însă în raport mai mult a fost 
oglindită acordarea asistenţei stomatologice în oraşele 
republicii şi mai puţin i s‑a dat atenţia acordării asis‑
tenţei în satele republicii, pe când din datele care au 
fost elucidate în raport, se vede că pretutindeni este 
rău, realizări s‑au arătat puţine, în majoritatea raioa‑
nelor supravegheate s‑a constatat o stare antisanitară, 
cabinetele nu sunt utilate.

aş vrea să mă refer asupra acordării asistenţei sto‑
matologice în raioane, în particular, în raionul bul‑
boaca, unde se vorbeşte că e rău. Nu se poate spune că 
lucrează nu tot aşa specialişti ca şi în oraşe. lucrează 
tot aşa specialişti ce au absolvit instituţii de învăţă‑
mânt sovietice, şi, probabil, au obţinut tot aşa cunoş‑
tinţe, ca şi specialiştii din oraşe, însă dacă lucrul e pus 
mai rău, aceasta numai de aceea, că în sate condiţiile 
de muncă sunt cu mult mai grele şi cabinetele sunt 
utilate mai rău, insuficient. Sunt multe neajunsuri. De 
exemplu, e greu de primit instrumentele necesare, ce 
ne rămâne nouă, medicilor din sate, să vorbim după 
aceasta? Direcţia farmaceutică mai degrabă va da ce 
are mai bun în Chişinău, de cât în raion.

aici s‑a vorbit despre aceea că în oraşe sunt puţine 
cadre. Dar despre sate ce să mai vorbim? la noi în ra‑
ion este o populaţie de 64 mii, dar lucrează numai doi 

medici dentişti. Noi suntem în stare să acordăm aşa o 
asistenţă ca în oraş ? Desigur că nu, cât nu ne‑am stră‑
dui. Şeful policlinicii stomatologice în alocuţiunea sa 
a constatat, că normativele medicului sunt mari, pri‑
mind până la 20 de pacienţi. la noi uneori se întâmplă 
până la 40‑50 de pacienţi.

În raioane lipsesc infirmierele. Credeţi că nu do‑
rim să le luăm ? Nu sunt prevăzute. În spitalul de 25 
de paturi se cuvine o infirmieră, dânsa se poate afla 
în cabinetul dentar, însă să se afle permanent lângă 
mine nu e în stare, deoarece trebuie să deservească 
patru medici. Şi de la o infirmieră nu se poate cere 
imposibilul. De aceea, probabil, uneori e şi murdar. 
În timpul primirii nu dovedeşti barem să aranjezi mă‑
car măsuţa. Despre soră nu poate fi nici vorbă, acolo 
sora lipseşte. Cât e de bine de a lucra în oraş, când 
este radiografie. la noi radiografia lipseşte. Încearcă 
şi tratează? Însă noi aşa lucrăm…

În privinţa perfecţionării . foarte bine, că s‑a or‑
ganizat perfecţionarea. Pe mine mă satisface. În afară 
de pregătirea practică este şi teoretică. eu am trecut 
perfecţionarea, la locul de lucru, la odesa. Însă aceas‑
ta nu este totul. Iar cum este organizat aicea, cu prele‑
geri — aceasta e cu totul altceva, primim pregătire şi 
teoretică…

În privinţa reinstruirii medicilor dentişti: despre 
aceasta se scrie patru ani — despre reinstruirea me‑
dicilor dentişti — în stomatologi, s‑a scris în revistă, 
în ordinul lui Kovrighina. Consider că trebuie de scris 
în hotărâre, că aceasta totuşi e necesar, ca să nu ne 
reproşeze fără sfârşit că nu suntem stomatologi, ci 
medici dentişti. De aceea foarte mulţi medici dentişti 
au abandonat specialitatea de medic dentist, lucrează 
în cadrul diferitor specialităţi, unde există posibilita‑
tea de a obţine studii superioare… De ce trebuie de 
pregătit aşa medici, care nu pot acorda acea asistenţă 
care se cere!?“

bine argumentat şi‑a expus părerea în privinţa 
pregătirii cadrelor stomatologice în genere şi a fon‑
dării facultăţii de stomatologie în RSSM profesorul 
D. Kalvelis, decanul facultăţii stomatologice a Institu‑
tului de medicină din Riga (letonia), care a participat 
la Conferinţă:

„Tovarăşi ! eu tot aş dori să‑mi expun considera‑
ţiile în privinţa cadrelor stomatologice. eu condiţiile 
dumneavoastră nu le ştiu, nu ştiu ce discuţii aveţi cu 
centrul, cu Moscova, referitor la planificare, şi de ace‑
ea opiniile mele cu referire la condiţiile locale trebuie 
să poarte un caracter pur teoretic.

eu personal sunt părtaş al pregătirii stomatologi‑
lor, nu a medicilor dentişti. De ce eu mi‑am creat aşa 
o convingere ? De aceea că, aşa cum a relatat tovarăşul 
precedent, încă 3—4 ani în urmă, a apărut o întreba‑
re foarte serioasă, care a ajuns foarte departe, până la 
Sovietul Miniştrilor al URSS, însă nu ştiu de ce ea s‑a 
împotmolit undeva, despre lichidarea şcolilor medi‑
codentare şi deschiderea facultăţilor stomatologice. În 
legătură cu aceasta a apărut întrebarea atât de vulne‑
rabilă, cum este recalificarea medicilor dentişti în sto‑
matologi. aşadar, trebuie de spus, că medicii dentişti 
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sunt o anumită categorie muribundă de colaboratori, 
în cel mai bun caz nepersistentă, instabilă şi de aceea 
eu cred, că crearea din nou a şcolilor medicodentare 
puţin probabil că e raţională.

Procesul pregătirii stomatologilor eu îl ştiu foarte 
bine, deoarece timp îndelungat sunt decanul facultă‑
ţii de stomatologie la Riga, şi de aceea îmi permit să 
pun această întrebare. Instruirea medicală generală 
poate şi trebuie să se producă la catedrele institutului, 
pentru aceasta nu se cere nici un utilaj special. apa‑
re întrebarea de a deschide doar 3 catedre. În primul 
rând în ce priveşte catedra de stomatologie chirurgi‑
cală. Cum am auzit, la dumneavoastră în republică 
există întrebarea de a deschide o secţie de chirurgie 
maxilo‑facială, aceasta şi va fi baza pentru catedra de 
stomatologie chirurgicală.

În Chişinău se construieşte o nouă, foarte bună 
policlinică, oare nu se poate acum, în procesul con‑
strucţiei, de prevăzut o încăpere corespunzătoare, 
care ar servi ca bază pentru catedrele de stomatologie 
terapeutică şi ortopedică, în fond este nevoe doar de 
o încăpere pentru 12‑15 locuri, unde va fi posibilă in‑
struirea clinică a studenţilor. În afară de aceasta, sunt 
necesare nişte cabinete pentru promovarea lucrului 
ştiinţific.

eu personal cred, că pentru fiecare republică e de 
dorit de a avea posibil cât mai mulţi medici cu studii 
medicale complete. În afară de aceasta, stomatologul 
în spitalul de sector este un foarte bun al doilea medic, 
medicul de sector în persoana stomatologului are un 
ajutor foarte bun.

Pentru republică, desigur, e foarte important de a 
crea un aşa centru ştiinţifico‑metodic, unde s‑ar efec‑
tua ridicarea calificării.

eu consider că crearea facultăţii stomatologice, 
unde s‑ar pregăti medici stomatologi pentru republi‑
că, poate aduce un mare folos în cauza îmbunătăţirii 
asistenţei stomatologice populaţiei“.

În închierea dezbaterilor axate pe raportul de bază 
al Ministerului Sănătăţii Viceministrul V. Iliin şi‑a 
exprimat susţinerea de a depune eforturile necesare 
pentru organizarea în cadrul Institutului de medicină 
din Chişinău a facultăţii de stomatologie: „o… între‑
bare considerabilă este întrebarea organizării instrui‑
rii medicilor dentişti şi tehnicienilor dentari în cadrul 
instituţiilor noastre, precum şi a organizării facultăţii 
pentru pregătirea stomatologilor în cadrul Institutu‑
lui de medicină din Chişinău… Desigur, aceasta este 

o întrebare importantă, se pare a devenit actuală, însă 
aceasta cere o profundă studiere, deoarece e legată nu 
numai cu înmatricularea studenţilor sau cu asignări 
suplimentare, ci de asemenea cu crearea bazei, unde 
aceşti tovarişi vor trece practica ş.a.m.d. ţinând cont 
că Republica noastră este tânără, că în această perioa‑
dă…, pentru prima dată în istoria Moldovei este creat 
Institutul de medicină din Chişinău, iniţial cu o sin‑
gură facultate, iar acuma este şi facultatea de pediatrie 
cu 100 de locuri, dacă va fi necesar, cred că Guvernul 
va precăuta şi va lua în consideraţie această întrebare. 
De aceea toate propunerile… minuţios vor fi studiate 
şi implementate în practica noastră“.

În rezoluţia adoptată în încheierea acestei şedinţe 
unanim a fost introdus un punct prin care de la Mi‑
nistrul sănătăţii al RSS Moldoveneşti se cerea să se 
adreseze către Consiliul de Miniştri al RSSM şi Minis‑
terul Sănătăţii al URSS cu rugămintea de a deschide o 
facultate de stomatologie în componenţa Institutului 
de medicină din Chişinău. Mai rămânea ca această ce‑
rinţă a Conferinţei să fie realizată de către Ministerul 
nostru. aceasta s‑a produs deabea peste un an şi şapte 
luni după Conferinţă, la 8 iunie 1959, când Ministrul 
sănătăţii al RSSM a.P. Discalenco a semnat ordinul 
nr. 122, prin paragraful III al căruia se specificau ur‑
mătoarele: „În legătură cu o mare necesitate de medici 
stomatologi, pentru completarea instituţiilor curative 
ale Republicii, ordon: a introduce o modificare parţi-
ală a profilului înmatriculării studenţilor Institutului 
de Stat de medicină din Chişinău. A obliga directorul 
ISMC candidatul în ştiinţe medicale tov. Testemiţanu 
N.A. : 1) să anunţe înmatricularea studenţilor pentru 
anul universitar 1959—1960 la facultăţile:

– stomatologică — 50 pers.,
– pediatrică — 50 pers.,
– curativă-profilactică — 200 pers…“.
De aici facultatea şi‑a început zborul care a 

adus‑o la cea de‑a 50‑a aniversare pregătind 4120 sto‑
matologi şi, cu paşi siguri, a păşit în anul universitar 
2009—2010, adică în cea de‑a 51‑a aniversare. Mulţi 
ani înainte!
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